
Oplæg til foretræde for Retsudvalget 21. januar 2021 
 
Mike 
Tak til REU for sin indsats vedrørende høring, samrådet samt nu foretræde i dag. 
 
Men sagen skal opklares, og netop efterforskningen af ejer og forsikringsforholdene er indgangsnøglen til 
dette. Støtteforeningens primære interesse er opklaring af sagen og fokus på det fremadrettede. 
 
Men sagen kræver særlig opmærksomhed for opklaring, idet mange hensyn er i spil. Hensyn til en effektiv 
opklaring, særlig hensynet til de mange forurettede og pårørende, og det samfundsmæssige hensyn, da 
sagen er nordens største og uopklaret mordbrandssag. 
 
Thomas og Iben er og har været hårdt arbejdende ressourcepersoner til støtte for støtteforeningens mål 
om opklaring. Thomas vil forklare lidt om efterforskningen, mens iben vil forklare om den af 
støtteforeningen foreslåede og afgørende Task Force. 
 
Thomas 
Powerpoint 
 

1. Ejerforhold er basal efterforskning, i denne sag er ejerforholdene meget komplicerede, men også 
afgørende for at udfinde de juridiske enheder, som kunne have et økonomisk motiv. 
 

2. Ejerforholdet er også afgørende for at få be- eller afkræftet de hidtige rederoplysninger. 
 

3. Forsikringsforholdene er basal efterforskning. Her vil tidligere skader skulle indgå. Her i denne sag 
er der mange tidligere store forsikringsskader, også en brand med 2 dræbte. 

 
4. REU har altid fået oplyst, at de 3 dømte i den danske sag ”blev tiltalt og dømt”. Men når man læser 

dommen, så blev de altså kun delvist dømt. Det skyldes, at retten lagde vægt på, at skibet havde 
nye og rene certifikater, hvorfor de mange sikkerhedsmangler på skibet ikke kunne pådømmes 
skibets kaptajn. Men myndighederne fulgte aldrig sporet. 

 
5. Det primære skibscertifikat var falskt, og blev brugt til bedrageri  og dokumentfalsk. Anvendt 

overfor køberne, Lloyds?, US Coast Guard, SE Bank, Skuld, Fjerde Sø, Erik Stein, Cierpinski, danske 
og norske myndigheder, herunder domstolene i Danmark. 

 
6. Brandene og yderligere 3 hændelser tyder alle sammen på forsikringssvig 

a) Seaescape ansat ses ved hydraulikolierør før brandene 
b) slagsiden 
c) fremdrift på skibet slået fra 
d) første lille brand, hensigt opstart af evakuering 
e) hovedbrand, meget voldsom og organiseret for maksimal ødelæggelse af skibet 
f) Hydraulikoliebranden, voldsom ødelæggende for skibet. Kun brandfolk og få Seaescape folk var 

om bord, ca. 12 timer efter hovedbranden. 
g) 2 mindre anlagte brande med madrasser. 
h) sidste store brand i Lysekill, 2 fra Seaescape var ombord på skibet igen. Branden er meget 

voldsom, der må være tilført brandbart materiale. 
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Alle disse begivenheder viser, at hensigten har været en totalødelæggelse af skibet, og muligvis var 
hensigten med at fjerne fremdriften, at skibet skulle være sænket. 
 
Branden har dog aldrig været efterforsket som forsikringssvig, der er slet ikke brandefterforsket på forhold 
efter hovedbranden, ligesom film og tekniske beviser fra svensk politi ikke har indgået i efterforskningen. 
Derfor er efterforskningen af ejer og forsikringsforhold afgørende for en opklaring af sagen. 
 
Iben 
Sagen skal og kan opklares i betydeligt omfang, men retssikkerheden skal være på plads. Dette har den 
foreslåede Task Force taget højde for. 
 
Her vil en dedikeret enhed med politi og anklagere skulle efterforske efter en høj almindelig standard for 
drabssager. Der må forventes et betydeligt arbejde, idet ejer- og forsikringsforhold vil kræve meget 
efterforskning i udlandet, særlig i USA.  
 
Advokatgruppen er nødvendig for at sikre retssikkerheden overfor de forurettede og pårørende, samfundet 
generelt herunder det politiske tilsyn med sagens fornødne fremgang. 
 
Støtteenheden skal understøtte processen i tæt samarbejde med advokatgruppen og øvrige 
ressourcepersoner, herunder særlig Mike Axdal. Således en sikring af at relevant viden og dokumentation 
bliver tilført efterforskningen. Desuden at kunne informere om sagens gang efter nærmere aftale. 
 
De foreslåede personer har et indgående kendskab til sagen samt kompetence indenfor jura, 
efterforskning, retssikkerhed og kommunikation. Dette er meget vigtigt for anbefalingen af task force, 
således de forurettede og pårørende ikke endnu en gang svigtes. 
 
Mike 
Task Forcen anbefales på det kraftigste af støtteforeningen. Alle andre muligheder synes ikke effektive 
overfor en opklaring.   
 
Ved høringen blev nævnt, at der var brug for en hurtig, effektiv og gerne billig model, Task Force modellen 
kan det. 
 
Og arbejdet kan afsluttes indenfor et år, men vi skal i gang nu. 

 
Tusind tak, og nu spørgsmål 


